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Qualia irreducibility thesis: rational argument or
unreasonable presupposition

Mikhail S. Sopov

Abstract

The article discusses the possibility of a naturalistic explanation of phenomenal
experience (qualia). It starts with the analysis of one of the thought experiments
described by D. Chalmers in his book “The Conscious Mind. In search of a fundamental
theory”, namely, a zombie experiment. The article shows that the conclusions of this
experiment can be recognized as correct only provided that the experimenter imagines a
complete functional analogue of a human being. However, this condition is not feasible,
since the experimenter is required to possess the totality of knowledge about the
imaginary creature. Experimenter’s imagination is in one way or another determined by
the available conceptual schemes. It is concluded that the thesis of the irreducibility of
qualia, based on the data of thought experiments, is a presupposition of conscious mind
studies, and not their conclusion. From my point of view, this presupposition can be
challenged just as N.I. Lobachevsky challenged the intuitive plausibility of Euclid’s fifth
axiom. As an alternative understanding of the nature of qualia I propose J. McDowell's
approach, which is called “perceptual conceptualism”.
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Тезис нередуцируемости квалиа: аргументированный
вывод или необоснованная пресуппозиция?

Сопов Михаил Сергеевич

Аннотация

В статье обсуждается вопрос о возможности натуралистического объяснения
феноменального опыта (квалиа). Анализу подвергается один из мысленных
экспериментов, предложенных Д. Чалмерсом в книге «Сознающий ум. В поисках
фундаментальной теории», а именно, зомби-эксперимент. Показывается, что
выводы данного эксперимента могут быть признаны верными лишь при условии,
что экспериментатор представит себе полного функционального аналога человека.
Однако условие это невыполнимо, поскольку от экспериментатора требуется
владение тотальностью знаний о предмете представления. То, что
экспериментатор представит, так или иначе определяется наличными
концептуальными схемами. Делается вывод, что тезис нередуцируемости квалиа,
аргументация которого основана на данных мысленных экспериментов, является
пресуппозицией рассуждений о природе сознания, а не их следствием. И
пресуппозиция эта может быть оспорена подобно тому, как Н.И. Лобачевский
оспорил интуитивное правдоподобие пятой аксиомы Евклида. В качестве
альтернативного понимания природы квалиа предлагается подход Дж.
Макдауэлла, получивший в литературе название «перцептивный концептуализм».
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